

اجتماع مجلس جامعة الدول العربية على مستوى القمة الدورة العادية الحادية والثلاثون الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية 7-8 ربيع الثاني 1444هـ الموافق 1و2 نوفمبر/تشرين ثاني 2022م

ق 23/(11/22)/31خ (000383)

عربي- انجليزي

كلمة صاحب السمو الملكي الأمير الحسين بن عبد الله الثاني ولي عهد المملكة الأردنية الهاشمية

أمام مجلس جامعة الدول العربية على مستوى القمة الدورة العادية (31)

الجزائر - الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية 8 ربيع الثاني 1444هـ الموافق 2 نوفمبر/تشرين ثاني 2022م

بسم الله الرحمن الرحيم

الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على سيدنا محمد، النبي العربي الهاشمي الأمين.

فخامة الرئيس عبدالمجيد تبون، أصحاب الفخامة والسمو، معالي الأمين العام لجامعة الدول العربية، أصحاب المعالي والسعادة،

السلام عليكم ورحمة الله وبركاته وبعد،

فيسرني أن أتقدم بالشكر والتقدير، لفخامة الرئيس عبدالمجيد تبون، وللجمهورية الجزائرية الديموقر اطية الشعبية الشقيقة، على استضافة هذه القمة، وأن أشيد بحرصكم على دعم مسيرة العمل العربي المشترك، وأن أتقدم بالشكر أيضا، إلى فخامة الرئيس قيس سعيد، والجمهورية التونسية الشقيقة، على جهودكم الكبيرة، في تحمل مسؤولية رئاسة الدورة السابقة.

كما أشكر جامعة الدول العربية على تنظيم هذه القمة، وعلى الجهود في متابعة قرارات القمم السابقة وتوصياتها.

أصحاب الفخامة والسمو،

حان الوقت لنعمل معا، للوصول إلى شبكات تعاون اقتصادية عربية حقيقية وفعالة، لتضع دولنا في مكانها على خارطة الاقتصاد العالمي، فالأزمات التي يشهدها العالم، مثل تداعيات جائحة كورونا والأزمة الأوكرانية، تتطلب منا عملا عربيا تكامليا لمواجهتها، خاصة وأن آثارها من ارتفاع لأسعار الطاقة والغذاء، وكلف خدمة المديونيات العامة، وتباطؤ النمو الاقتصادي، تهدد استقرار الدول وأمنها المجتمعي.

ولأن تحدياتنا متشابهة وفرصنا مشتركة، فلا بد من الاستفادة من الإمكانيات الواعدة في مجالات التجارة والاستثمار والصناعة والسياحة والزراعة، فقد بات الأمن الغذائي وتعزيز مصادر المياه والطاقة، في طليعة التحديات العالمية، وهو ما يفرض علينا البناء على نقاط القوة في كل بلد عربي شقيق، لتصبح قوة لبلداننا كافة.

إن الموارد الطبيعية الهائلة في العالم العربي، والموقع الجغرافي الاستراتيجي، بالإضافة إلى الاتفاقيات العربية التجارية مع العالم، وشبابنا بما يمثلون من قوة بشرية كبيرة، كلها عوامل إن تم استثمارها، ستقودنا نحو النهضة الاقتصادية، وتصنع المستقبل الأفضل والازدهار لشعوبنا.

أصحاب الفخامة والسمو،

لا يزال السلام العادل والشامل على أساس حل الدولتين ومبادرة السلام العربية وقرارات الشرعية الدولية، خيارنا الاستراتيجي، بما يضمن قيام الدولة الفلسطينية المستقلة ذات السيادة والقابلة للحياة، على خطوط الرابع من حزيران عام 1967 وعاصمتها القدس الشرقية. وواجبنا كدول عربية تكثيف جهودنا مع الأطراف الدولية ذات العلاقة، لاستئناف عملية السلام ودعم صمود الأشقاء الفلسطينيين على أرضهم.

أما القدس، فهي مركز وحدتنا ودفاعنا المشترك عن هوية الأمة بأكملها، والأردن، وبموجب الوصاية الهاشمية على المقدسات الإسلامية والمسيحية فيها، سيستمر، وبالتعاون معكم ومع أشقائنا في السلطة الوطنية الفلسطينية، بدوره التاريخي في حماية المقدسات ورعايتها.

أصحاب الفخامة والسمو،

إن استقرار وأمن العراق الشقيق، ركيزتان لأمن المنطقة واستقرارها، وواجب علينا دعم الأشقاء في العراق، لتمكينه من التقدم نحو المزيد من الاستقرار والإنجاز، والعودة إلى دوره الرئيسي في محيطه العربي.

أما بالنسبة للشقيقة سوريا، فلا بديل عن عمل جماعي لإيجاد حل سياسي، يشمل جميع مكونات الشعب السوري، ويحفظ سيادة سوريا ووحدتها أرضا وشعبا، ويكفل العودة الطوعية الآمنة للاجئين.

وكذلك، لا بد من حلول تعيد الأمن والاستقرار لأشقائنا في اليمن وليبيا، فالاستقرار شرط للمستقبل المشرق الذي نريد، وعلينا جميعا تقع المسؤولية في حل أزماتنا العربية.

أصحاب الفخامة والسمو،

إن شعوبنا الشابة النابضة بالحياة والأحلام، أمانة في أعناقنا، وعلينا توفير الفرص التي تنمّي إمكاناتها وتطلق إبداعاتها، لتساهم في بناء المستقبل الواعد في بلادها، وتكون قوة مؤثرة لتحقيق السلام والتنمية المستدامة، لما فيه الخير لمنطقتنا وعالمنا.

والسلام عليكم ورحمة الله وبركاته.

Remarks by

His Royal Highness Crown Prince Al Hussein bin Abdullah II At the 31st Ordinary Session of the Council of the League of Arab States at the Summit Level Algiers, Algeria 02 November 2022

In the name of God, the Compassionate, the Merciful

Grace be to God, and prayers and peace be upon our Prophet Mohammad.

President Abdelmadjid Tebboune, Your Highnesses, Excellencies, Your Excellency, Secretary General of the League of Arab States,

Peace, God's mercy and blessings be upon you.

It is my pleasure to express my deep appreciation to President Abdelmadjid Tebboune and the People's Democratic Republic of Algeria, for hosting this Summit, and to commend your commitment towards joint Arab action.

I also extend thanks to President Kais Saied and the Republic of Tunisia, for their great efforts in undertaking the responsibilities of chairing the previous Summit.

My thanks as well to the League of Arab States for organising this Summit, and for their efforts to follow up on the decisions and recommendations of previous summits.

Your Highnesses, Excellencies,

It is time we worked together to build real and effective Arab economic cooperation networks, to put our countries on the global economic map. Global crises such as the ramifications of the COVID pandemic and the crisis in Ukraine demand integrated Arab action to counter them, especially given their implications on energy and price hikes, public debt service costs, and economic slowdowns threatening nations' stability and security.

And as we face similar challenges and shared opportunities, we must capitalise on the promising potential in trade, investment, industry, tourism, and agriculture. The need to bolster food security, as well as energy and water resources, is now at the forefront of global challenges, demanding that we build on each Arab country's points of strength to turn them into advantages for all our countries.

The vast natural resources in the Arab world, its strategic location, Arab trade agreements with other countries, and the immense potential of our youth—these are all advantages which, if properly tapped, can lead us to an economic resurgence and a brighter future of prosperity for our peoples.

Your Highnesses, Excellencies,

Just and comprehensive peace—on the basis of the two-state solution, the Arab Peace Initiative, international law and relevant UN resolutions—continues to be our strategic option, guaranteeing the establishment of an independent, sovereign, and viable Palestinian state on the June 4th, 1967 lines, with East Jerusalem as its capital. And it is our duty, as Arab states, to step up our efforts alongside relevant international actors, in order to resume the peace process and support the steadfastness of our Palestinian brothers and sisters on their land.

As for Jerusalem, it is the centre of our unity and joint defence of our entire nation's identity. And Jordan, under the Hashemite Custodianship of Islamic and Christian holy sites in the city, will continue to undertake its historical role in safeguarding these holy places, in cooperation with you and our brothers in the Palestinian National Authority.

Your Highnesses, Excellencies,

The stability and security of Iraq is key to the region's stability and security. It is incumbent upon us to support our brothers and sisters in Iraq, to enable them to progress further towards stability and achievements, so that Iraq can assume its prominent place once more in its Arab region.

As for Syria, there is no alternative to collective action than a political solution that encompasses all components of the Syrian people, safeguards Syria's sovereignty, unity, as well as its territorial integrity, and guarantees the voluntary and safe return of refugees.

We must also strive for solutions that restore security and stability for our brothers and sisters in Yemen and Libya. Stability is critical to achieve the bright future we seek, and it is our responsibility, all of us, to resolve Arab crises.

Your Highnesses, Excellencies,

Our vibrant, and ambitious young people are our responsibility, and we must provide the opportunities that can grow their potential and unleash their creativity, empowering them to actively contribute to building their countries' promising future, and become a force to be reckoned with towards peace and sustainable development, in the best interest of our region and our world.

Peace, God's mercy and blessings be upon you.